

[View this email in your browser](#)

français à suivre



Politically Speaking

Parliament is down for the count! The 2019 Federal Election is a stone's throw away and while this session boasts a busy legislative agenda, many MPs will be turning their sights to their constituencies and spending as much time as they can preparing for Election 2019.

For the health research and health innovation communities, it will also be a busy time. We will be advocating for everything from greater support for trainees and post-doctoral students to an increase in the Research Support Fund (RSF) to making the case for policies that enhance the health and biosciences sector's capacity to do business in Canada. Promoting Indigenous health research will also be a priority for Research Canada.

Our advocacy will take place against a backdrop of federal initiatives aimed at streamlining and, in some cases, restructuring federal research and innovation programs and agencies. Certainly the new Council on Science and Innovation (CSI), the Canada Research Coordinating Committee (CRCC) and the Office of the Chief Science Advisor (CSO) will play important roles in mapping out this new way forward. It will be important for our community to better understand the roles and responsibilities of each of these bodies, how they will intersect and where the power will reside in terms of influencing health research and health innovation policy. And, where will our national advocacy efforts be best placed: lobbying key Ministers and their departments directly or lobbying these new bodies? Likely both.

Research Canada will be *on the move* in the months ahead keeping our Members informed of developments on this front!

Networks of Centres of Excellence

Research Canada raised concerns with the Minister of Science and Sport regarding the recent cancellation of the Networks of Centres of Excellence (NCE) Program. As a National Alliance, we have heard from many of our Members, Supporters and Partners who have expressed their concerns about the apparent lack of a formal and meaningful consultation aimed at collecting and analyzing information about the NCE program's activities, characteristics and outcomes in advance of the program's cancellation. Research Canada has urged Minister Duncan and the Government of Canada to:

- 1) Capitalize on the best components of the NCE program by consulting with these Networks now and supporting them in finding alternate project funding to ensure that public investments in this 30-year program will not be forsaken.
- 2) Ensure that future decisions regarding federal research programs are undertaken with a transparent and evidence-based evaluative process.

To read the full letter to Minister Duncan, [click here](#).



2019 Parliamentary Health Research Caucus



Veterans' Health and Health Research in Canada

Luncheon – February 20, 2019

In Canada, we have 71,500 Regular Force members of the Canadian Armed

Forces, 30,000 Reservists, 54,000 military families and 658,000 Veterans, many of whom have unique risks, exposures and experiences that demand new standards of treatment, prevention and care for both the ill and injured. In collaboration with the **Canadian Institute for Military and Veteran Health Research**, Research Canada is proud to welcome three of Canada's leading experts on the health research aimed at advancing the well-being of our Veterans who will highlight our strengths and challenges in taking care of the pride of Canada's military:

Dr. Alain Brunet

McGill University | Douglas Institute

Dr. Ruth A. Lanius

Western University

Dr. Jitender Sareen

University of Manitoba | Winnipeg Regional Health Authority

For more information about this event and to learn more about these stellar researchers, [visit our website](#).

Celebrating the 2019 Gairdner Awards

Luncheon – April 3, 2019

The Canada Gairdner Awards celebrate the world's best biomedical and global health researchers. This April, we are proud to host with the **Gairdner Foundation** and the **Hon. Judith Seidman**, Senate Representative of the Parliamentary Health Research Caucus, the third in a series of Gairdner Award Luncheons to celebrate the 2019 Gairdner Awardees.



The Opioid Crisis: How Can Research Inform Solutions? (Series Two)

Reception – April 10, 2019

Canada is the world's second highest per-capita consumer of opioids, which has led to widespread misuse, dependence and addiction. Western provinces have been hardest hit, but experts note that other provinces are catching up. In this second in a series of Parliamentary Health Research Caucus events on the opioid crisis in Canada, Research Canada will delve into the deeper reasons for the crisis by focusing on five major themes and propose integrated solutions that research can provide.

Women's Health and Health Research in Canada: The Case for a Sex and Gender-Based Analysis

Reception – May 15, 2019

Health research and practice have traditionally assumed a gender-neutral or gender-blind stance by using men as the standard for medical practice while excluding women from clinical trials and other research. This Parliamentary Health Research Caucus Reception will feature researchers who use a sex-and gender-based analysis to demonstrate how women and men differ—often very significantly—in patterns of illness, disease risk factors, treatments and social contexts.

The Future of Health Research in Canada: The Student Perspective

Luncheon – June 5, 2019

The number of scholarships and fellowships awarded by the federal granting councils has not kept pace with the increased enrollment in doctoral programs, leading to a disproportionately small percentage of trainees receiving direct funding. This Parliamentary Health Research Caucus Luncheon, which will be held during Research Canada's Annual General Meeting, will give trainees in health research an opportunity to share their experiences, their research and their perspectives on the opportunities and challenges a career in science presents in 2019.

MEDIA RELEASE DISTRIBUTION

hriportal.ca

a service of:

RESEARCH CANADA
An Alliance for Health Discovery
RECHERCHE CANADA
Alliance pour la découverte en santé

call us 613-234-5129 | email us media@hriportal.ca

health • research • innovation

portal

Your research news is our news!
Built on the same platform as popular newswire services and at a fraction of the cost of regular media distribution services.

INCREDIBLE SAVINGS TARGETED MEDIA LIST.



Save the Date!

June 5, 2019

Research Canada's Annual General Meeting

This year's AGM will feature a Parliamentary Health Research Caucus Luncheon on the Future of Health Research in Canada: The Student Perspective.

We will be sending out information and links to online registration in the next few months. Stay tuned.

Your Candidates, Your Health 2019

Your Candidates, Your Health is Research Canada's federal election initiative that profiles Research Canada's Members, Supporters and Partners and delivers our health research and health innovation messages to federal election Candidates and Canadians. For Sponsors, this initiative provides the opportunity to introduce and brand your company or institution with federal election 2019 Candidates.

Central to this initiative is an on-the-ground kit folder that our Members, Supporters and Partners use during the election campaign to raise awareness among Candidates about the social and economic benefits of Canadian health research and health innovation. There is also an interactive website for both election Candidates and Advocates to provide resources and stimulate discussion regarding the critical importance of health research and innovation to the health and well-being of Canadians. Candidates use the website during the election, and if elected as MPs, continue to use it for information about health research and health innovation.

**News from the
HRI Portal**

health • research • innovation
portal

[Dr. Aaron Schimmer named Research Director at Princess Margaret Cancer Centre](#)

TORONTO, January 18, 2019 – Dr. Bradly Wouters, Executive Vice President, Science and Research – University Health Network (UHN) announced today the appointment of Aaron Schimmer MD, PhD, FRCPC to the position of [...]

[Call For Nominations: 2019 Jonas Salk Award](#)

TORONTO, January 11, 2019 – In honour of the humanitarian and scientist who developed the life-saving polio vaccine in 1995, March of Dimes Canada presents the annual Jonas Salk Award to a Canadian scientist, physician or researcher. The \$10,000.00 award [...]

[Call for Nominations: 2019 Henry G. Friesen International Prize in Health Research](#)

OTTAWA, December 11, 2018 – The Henry G. Friesen International Prize in Health Research The Henry G. Friesen International Prize in Health Research was established in recognition of the exceptional leadership, vision and innovative contributions of Dr. Henry G. Friesen. [...]

[Parliamentary Health Research Caucus Luncheon to Highlight Innovators in Paediatric Medicines and Clinical Trials](#)

OTTAWA, Tuesday, December 4, 2018— Historically, children have been ‘therapeutic orphans.’ Many drugs have not been studied or labelled for use in children and adolescents. This has led to unnecessary risk of harm to the millions [...]

[Canadian Open Parkinson Network funding begins collaboration platform to accelerate Parkinson’s disease research and knowledge](#)

TORONTO, November 27, 2018 – Parkinson Canada together with Brain Canada are pleased to announce the creation of the Canadian Open Parkinson Network (C-OPN). The \$2 million Platform Grant is intended to support the initial development and [...]

[Big Ideas Lecture Series: How we know what isn’t so: “The hidden value of basic science education”](#)

TORONTO, November 26, 2018 – December 12th, 2018 Time: 12:00 PM – 1:00 PM
Venue: The Michener Institute, St. Patrick Campus – Auditorium 222 St. Patrick Street Toronto, Ontario Canada + Google Map
Organizer: The Research Institute of

Fall Economic Update Strengthens Commitment to Scientific Community

OTTAWA, November 22, 2018 — The Fall Economic Statement 2018, announced by the Honourable Bill Morneau, Minister of Finance, on Wednesday, November 21, 2018, strengthens the federal government's commitment to a robust research environment [...]

Research Canada announces winner of 2018 Leadership in Advocacy Award

TORONTO, November 20, 2018 – Research Canada is pleased to announce the winner of the 2018 Leadership in Advocacy Award, Dr. Marla Shapiro, Professor in the Department of Family and Community Medicine at the University [...]



Parlons politique

La dernière session de l'actuelle législature vient de débuter. Les élections fédérales de 2019 approchent à grands pas et, bien que cette session ait un programme législatif chargé, de nombreux députés s'efforceront de passer le plus de temps possible dans leurs circonscriptions pour se préparer au scrutin de 2019.

Les communautés de la recherche et de l'innovation en santé seront occupées elles aussi. Nous allons militer, entre autres, pour une augmentation du soutien accordé aux stagiaires et aux étudiants postdoctoraux ainsi que du Fonds de soutien de la recherche (FSR) et nous plaiderons en faveur de politiques qui

accroissent la capacité du secteur de la santé et des biosciences à faire des affaires au Canada. La promotion de la recherche sur la santé des Autochtones sera une autre priorité de Recherche Canada.

Nos efforts en ce sens auront lieu dans le contexte d'initiatives fédérales visant à rationaliser et, dans certains cas, à restructurer les programmes et organismes fédéraux de recherche et d'innovation. Il ne fait aucun doute que le nouveau Conseil des sciences et de l'innovation (CSI), le Comité de coordination de la recherche au Canada (CCRC) et le Bureau de la conseillère scientifique en chef (BCSC) joueront un rôle important dans l'établissement de la voie à suivre à l'avenir. Notre communauté devra s'employer à mieux comprendre les rôles et responsabilités de chacun de ces organismes et la façon dont ils se recouperont, et à déterminer où résidera le pouvoir d'influer sur les politiques en matière de recherche et d'innovation en santé afin de canaliser le plus avantageusement possible nos efforts nationaux de défense des intérêts de notre secteur. Devrons-nous faire du lobbying directement auprès de ministres clés et de leurs ministères ou auprès de ces nouveaux organismes? Nous devrons probablement faire les deux.

Recherche Canada sera *en mouvement* pendant les mois à venir afin de tenir ses membres au courant de ce qui se passe dans ce domaine.

Programme des réseaux de centres d'excellence

Recherche Canada a informé la ministre des Sciences et des Sports de certaines préoccupations relatives à la récente annulation du Programme des réseaux de centres d'excellence (RCE). De nombreux membres, partisans et partenaires de notre alliance nationale ont communiqué avec nous pour exprimer leurs préoccupations concernant ce qui semble être l'absence de consultations officielles et sérieuses visant à recueillir et à analyser des informations sur les activités, les caractéristiques et les résultats du Programme RCE avant son annulation. Recherche Canada a exhorté la ministre Duncan et le gouvernement du Canada à :



- 1) Déterminer les meilleures composantes du Programme RCE et en tirer parti en consultant dès maintenant les réseaux de centres d'excellence et en les

aidant à trouver d'autres sources de financement de projet pour s'assurer que les investissements publics dans ce programme trentenaire continuent de porter des fruits;

2) Veiller à ce que les décisions futures concernant les programmes de recherche fédéraux soient prises dans le cadre d'un processus d'évaluation transparent et fondé sur des données probantes.

Pour lire l'intégralité de la lettre à la ministre Duncan (en anglais seulement), [cliquez ici](#).

Événements du Comité parlementaire sur la recherche en santé en 2019



La santé des anciens combattants et la recherche canadienne sur le sujet

Dîner – 20 février 2019

Le Canada compte 71 500 membres de la Force régulière des Forces armées canadiennes, 30 000 réservistes, 54 000 familles de militaires et 658 000 anciens combattants dont un grand nombre vivent avec des risques, des expositions et des expériences uniques qui exigent de nouvelles normes de traitement, de prévention et de soins tant pour les malades que pour les blessés. En collaboration avec l'**Institut canadien de recherche sur la santé des militaires et des vétérans**, Recherche Canada accueillera fièrement trois des plus grands experts du Canada en recherche sur la santé visant à améliorer le bien-être de nos vétérans, qui mettront en lumière les forces ainsi que les défis du Canada en matière de soins pour ses valeureux militaires :

Alain Brunet, Ph. D.

McGill Université | Institut Douglas

Ruth A. Lanius, M.D., Ph. D.

Université Western

Jitender Sareen, M.D.

Pour plus d'informations sur cet événement et en savoir davantage sur ces brillants chercheurs, [visitez notre site Web](#).

Célébration en l'honneur des lauréats des Prix Gairdner 2019

Dîner – 3 avril 2019

Les Prix Canada Gairdner rendent hommage aux meilleurs chercheurs du monde en sciences biomédicales et en santé mondiale. En avril de cette année, nous serons fiers de parrainer, avec la **Fondation Gairdner** et l'**honorable Judith Seidman**, représentante du Sénat au sein du Comité parlementaire sur la recherche en santé, le troisième d'une série de dîners en l'honneur des lauréats des Prix Gairdner 2019.



La crise des opioïdes : comment la recherche peut-elle éclairer les solutions? (Partie deux)

Réception – 10 avril 2019

Le Canada occupe la deuxième place parmi les pays où la consommation d'opioïdes par habitant est la plus élevée au monde. Cette situation s'est traduite par un usage abusif et une dépendance et une accoutumance très répandues à ces drogues. Les provinces de l'Ouest ont été les plus gravement touchées, mais les experts remarquent que le problème prend maintenant de l'ampleur dans les autres provinces. Dans ce deuxième d'une série d'événements du Comité parlementaire sur la recherche en santé traitant de la crise des opioïdes au Canada, Recherche Canada se penchera sur les raisons plus profondes de la crise en se concentrant sur cinq thèmes principaux et proposera des solutions intégrées que la recherche peut offrir.

La santé des femmes et la recherche Canadienne sur le sujet : un plaidoyer pour une analyse fondée sur le sexe et le genre

Réception – 15 mai 2019

Les chercheurs et praticiens en santé ont traditionnellement adopté une position neutre ou indifférente au genre en utilisant les hommes comme norme pour la pratique médicale tout en excluant les femmes des essais cliniques et d'autres recherches. Pendant cette réception, le Comité parlementaire sur la recherche en santé accueillera des chercheurs qui appliquent une analyse

comparative entre les sexes pour démontrer que les tendances en ce qui concerne la maladie, les facteurs de risque de développer des maladies, les traitements et les contextes sociaux ne sont pas les mêmes chez les hommes et les femmes et que souvent, elles sont même très différentes.

L'avenir de la recherche en santé au Canada : le point de vue des étudiants

Dîner – 5 juin 2019

Le nombre de bourses et de subventions de recherche accordées par les conseils subventionnaires fédéraux n'a pas augmenté au même rythme que les inscriptions aux programmes de doctorat, ce qui fait qu'un pourcentage disproportionnellement petit de stagiaires reçoivent un financement direct. Ce dîner du Comité parlementaire sur la recherche en santé, qui aura lieu lors de l'Assemblée générale annuelle de Recherche Canada, donnera aux stagiaires en recherche en santé l'occasion de partager leurs expériences, leur recherche et leurs points de vue concernant les possibilités et les défis que présente une carrière en sciences en 2019.



Réservez cette journée!

Le 5 juin 2019

Assemble générale annuelle de Recherche
Canada

L'AGA de cette année comprendra un dîner du Comité parlementaire sur la recherche en santé portant sur l'avenir de la recherche en santé au Canada du point de vue des étudiants.

Nous vous enverrons des informations et des liens pour l'inscription en ligne au cours des prochains mois. Gardez l'œil ouvert!

Vos candidats, votre santé 2019

Vos candidats, votre santé est l'initiative de Recherche Canada visant les élections fédérales qui présente des membres, des partisans et des partenaires de Recherche Canada et qui livre nos messages sur la recherche et l'innovation en santé aux candidats aux élections fédérales et à la population canadienne. Aux commanditaires, cette initiative donne l'occasion de présenter

leur compagnie ou leur établissement et sa marque aux candidats aux élections fédérales de 2019.

L'élément central de cette initiative est une trousse d'information que nos membres, partisans et partenaires utilisent sur le terrain pour mieux sensibiliser les candidats aux avantages sociaux et économiques de la recherche et de l'innovation canadiennes en santé. L'initiative comprend aussi un site Web interactif destiné aux candidats aux élections et aux défenseurs des intérêts du domaine qui offre des ressources et suscite les discussions sur l'importance critique de la recherche et de l'innovation en santé pour le bien-être et la santé des Canadiens. Les candidats utilisent le site Web pendant la campagne électorale et, s'ils sont élus, continuent de s'en servir pour obtenir des informations sur la recherche et l'innovation en santé.

Des nouvelles du portail



[Diner du Comité parlementaire sur la recherche en santé mettant en vedette des innovateurs en médicaments et essais cliniques pédiatriques](#)

OTTAWA, le 4 décembre 2018 – Dans le passé, les enfants ont toujours été des « orphelins thérapeutiques ». De nombreux médicaments n'ont pas été étudiés ou étiquetés pour une utilisation pour des enfants et adolescents. Cela a [...]

[Le financement du Réseau Parkinson Canadien Ouvert marque le lancement d'une plateforme de collaboration destinée à accélérer la recherche sur la maladie de Parkinson et à approfondir nos connaissances](#)

TORONTO, ON — (le 27 novembre 2018) — Parkinson Canada et la Fondation Brain Canada sont fières d'annoncer la création du Réseau Parkinson Canadien Ouvert (RPCO). Grâce à une subvention de 2 millions de dollars, cette plateforme [...]

[La mise à jour économique de l'automne 2018 renforce l'engagement envers la communauté scientifique](#)

OTTAWA, le 22 novembre 2018 — La mise à jour économique de l'automne 2018, annoncée le 21 novembre 2018 par l'honorable Bill Morneau, ministre des Finances, renforce l'engagement du gouvernement fédéral à l'égard de la création d'un environnement solide [...]

Recherche Canada annonce les lauréats de ses Prix du leadership de 2018

TORONTO, le 20 novembre 2018 – Recherche Canada est heureuse d'annoncer que la lauréate de son Prix du leadership en promotion de la recherche de 2018 est la Dre Marla Shapiro, professeure au Département de médecine familiale et communautaire à l'Université de [...]



Share



Tweet



Forward

Connect with us



Research Canada | Recherche Canada
© 2018 All rights reserved | Tous droits réservés.

mailing address/ adresse mail:

#401 - 17 York Street
Ottawa, Ontario
K1N 5S7

Want to change how you receive these emails?

You can [update your preferences](#) or [unsubscribe from this list](#).

Voulez-vous changer la façon dont vous recevez vos courriels?

Vous pouvez [mettre à jour vos préférences](#) ou vous [désabonner de cette liste](#).